
ZÁPIS Č. 3/2004 (150) 
ZE ZASEDÁNÍ AKADEMICKÉHO SENÁTU VUT KONANÉHO DNE 9. BŘEZNA 2004 

V ZASEDACÍ MÍSTNOSTI REKTORA VUT V BRNĚ, ANTONÍNSKÁ 1 
 
Přítomni:   viz prezenční listina (celkem 18 senátorů) 

Omluveni:   Božek/FAST, Hádlík/FAST, Myšulka/FCH, Novotný/FaVU 
Berta/FaVU 

 
Hosté:    rektor Vrbka, prorektoři Kazelle, Švec,  kvestor Pěnčík 
    kancléřka Vanýsková, Dr. Lepková, ředitel CEVAPO Bejček 

 
PROGRAM: 
 
1. Kontrola zápisu z minulého zasedání AS VUT 
2. Schválení programu zasedání AS VUT 
3. Informace rektora, prorektorů a kvestora  
4. Projednání návrhu rozpočtu VUT v Brně na rok 2004  
5. Informace zástupců VUT v Radě vysokých škol  
6. Legislativní záležitosti 
7. Různé 
 
AD 1) KONTROLA ZÁPISU Z MINULÉHO ZASEDÁNÍ AS VUT 
Zápis z minulého zasedání AS VUT byl schválen bez připomínek.  
 
AD 2) SCHVÁLENÍ PROGRAMU DNEŠNÍHO ZASEDÁNÍ 
Připomínky nebyly vzneseny, program byl schválen. 
 
AD 3) INFORMACE  REKTORA, PROREKTORŮ, KVESTORA A KANCLÉŘKY 
¾ Rektor Vrbka  
� Dne 19. 2. 2004 se konala slavnostní inaugurace nového děkana FaVU Dr. Spielmanna. Nový 

děkan přislíbil pokračovat v současném směru vývoje fakulty, zejména v oblasti řízení 
administrativy, hospodaření a v rozvoji tvůrčího prostředí. Rektor poděkoval bývalému děkanovi 
FaVU Prof. Sedlákovi za stabilizaci fakulty a udělil mu Pamětní medaili VUT. 

� Ministryně školství Buzková aktivně podporuje spolupráci VŠ a perspektivních průmyslových 
podniků. Dne 16. 2. 2004 se na MŠMT uskutečnilo další jednání, je zpracován návrh Statutu 
nadačního fondu, kam budou přitékat finanční prostředky podniků, které mají zájem o rozvoj 
a spolupráci s VŠ. Připravuje se také výměna odborníků mezi VŠ a perspektivními podniky.  

� Ve dnech 26. – 27. 2. 2004 se konala na VŠCHT v Praze ČKR za účasti nejvyšších představitelů 
politické reprezentace – předseda vlády Špidla, ministryně Buzková, náměstek MŠMT Kolář, 
místopředseda vlády Mareš,  předsedkyně AV Illnerová, předseda RVŠ Ježek, předseda AK Liška, 
předseda GAČR Syka. Usnesení ČKR budou Přílohou č. 1 k zápisu z dnešního zasedání AS VUT.   

� Při transformaci VŠ směrem k evropskému vzdělávacímu prostoru je třeba věnovat pozornost 
zejména třístupňovému vzdělávání, evropskému kreditovému systému, zavádění anglických 
studijních programů, zvyšování jazykové kompetence studentů, atd.   

� Vědecko-výzkumné záměry a rozvojové projekty: Všechny fakulty VUT s výjimkou FaVU podaly 
celkem 18 výzkumných záměrů, finanční požadavky jsou asi 2,5 x vyšší, než v minulém roce. 
Připravují se rozvojové projekty týkající se zejména oblasti transformace do EU, anglických 
studijních programů a zdokonalování se v oblasti přípravy jazyků.  

 
¾ Prorektor Kazelle 
Úvodem informoval o výběrových řízeních na výjezdy studentů v programu Socrates – Erasmus pro 
příští akademický rok, která proběhla koncem února na fakultách. Dále informoval o mobilitě studentů 
v letošním roce a porovnal aktivitu studentů i učitelů v jednotlivých akademických letech v období od 
roku 1998 až  po plán akademického roku 2003/2004 a 2004/2005.  Tabulka s grafy bude Přílohou č. 2 



k zápisu z dnešního zasedání AS VUT. Vzhledem k předpokládanému snížení státní dotace ve II. 
pololetí 2004 se předpokládá nutnost navýšení Mobilitního stipendijního fondu VUT.  
 
¾ Kancléřka Vanýsková 
Německá televize připravuje natáčení čtyřicetiminutového dokumentu o úrovni technického pokroku 
v postkomunistických zemích. Dne 2. 3. 2004 navštívil VUT redaktor, který se domluvil na natáčení 
s Leteckým ústavem FSI a Ústavem automatizace a měřicí techniky FEKT (laboratoř robotiky). Akce 
se uskuteční pravděpodobně na přelomu března/dubna. 
 
¾ Prorektor Švec 
� Informoval o poradě týkající se dodatku k diplomu konané v Irsku, které se v jeho zastoupení 

zúčastnil Prof. Honzík. Dodatek k diplomu je v kompetenci VŠ, většina škol se přiklání 
k jednotnější formě (jednotná zadní strana – struktura VŠ).  

� Ke studiu na VUT podalo zatím přihlášku téměř 10 000 uchazečů. Přijímání přihlášek ukončila 
pouze FP, FA a FaVU, všechny ostatní fakulty mají termín podání přihlášek do 31. 3. 2004.  

� Byly vyhlášeny projekty Fondu rozvoje VŠ, uskuteční se schůzka s proděkany fakult 
a referentkami. 

 
¾ Kvestor Pěnčík 
� Byla zpracována Mzdová analýza VUT za rok 2003, kterou členové AS VUT obdrželi E-mailem  

dne 6. 3. 2004; růst průměrného výdělku je nižší, než v předcházejících letech, ale vzhledem 
k inflaci znamená stálý růst reálných mezd..Trvale se daří při růstu průměrného výdělku a růstu 
tarifních mezd zachovávat procentuální podíl tarifních a nadtarifních mezd. Z rozboru vyplývá 
nezměněné stáří zaměstnanců školy, nedaří se snížit průměrný věk. 

� Realizace SAPu: v řádném termínu byla zpracována uzávěrka za měsíc únor, do konce dubna bude 
provoz pod dohledem VARIASu. I přes některé problémy, které se vyskytly, lze hodnotit nasazení 
SAPu jako úspěšné. 

� Od 1. 3. 2004 bude posílen útvar kontroly o činnost vnitřního auditu, vedení útvaru přebírá Ing. 
Marta Válková z ekonomického odboru. Tuto činnost může AS VUT využít pro některé dílčí 
kontroly a rozbory.  

� Bude dokončena tabulka realizovaných investic, o jejíž zpracování požádal Prof. Nový, tabulka 
bude předána na příštím zasedání AS VUT.  

� Na příštím zasedání AS VUT kvestor předloží přehled majetkových posunů, který připravuje pro 
jednání Správní rady VUT.  

 
 
AD 4) PROJEDNÁNÍ NÁVRHU ROZPOČTU VUT V BRNĚ NA ROK 2004  
Na minulém zasedání AS VUT byl předložen návrh Rozpočtu VUT v Brně na rok 2004 zpracovaný 
kvestorem Pěnčíkem. Na dnešním zasedání rektor Vrbka úvodem přednesl podrobný komentář, ve 
kterém sdělil, že návrh obsahuje optimální rozdělení finančních prostředků na VUT a řadu 
motivačních prvků ve vztahu zejména k doktorským studijním programům, habilitacím 
a profesorským řízením, podpoře kvality vzdělávání, internacionalizaci (jazykové kompetenci 
studentů), atd. Finanční zdroje z úrovně MŠMT, které jsou v letošním roce vyšší, než 
v předcházejících letech, budou plně využity pro rozvoj VUT. Návrh je v korelaci s celkovou 
metodikou přidělování finančních prostředků z úrovně MŠMT. 
Předseda EK AS VUT Dr. Popela shrnul průběh jednání ekonomické komise o předloženém návrhu. 
Ekonomická komise projednala předložený návrh rozpočtu na dvou zasedáních:  
Dne 24. 2. 2004 byly projednány připomínky členů EK s kvestorem Pěnčíkem a na základě tohoto 
jednání provedl kvestor Pěnčík v předloženém návrhu úpravy. Následně byla upravená verze III. 
návrhu rozpočtu rozeslána všem členům AS VUT (E-mailem dne 1. 3. 2004). Zápis z jednání EK AS 
VUT č. 1/2004 ze dne 24. 2. 2004 byl rozeslán všem členům AS VUT (E-mailem dne 3. 3. 2004), 
spolu se stanoviskem Programové rady CEVAPO, které si  ekonomická komise vyžádala.  
Před dnešním zasedáním AS VUT se uskutečnilo krátké jednání EK, na kterém zaujala komise 
konečné stanovisko a doporučila předložený návrh Rozpočtu VUT na rok 2004 ke schválení 
s výhradou, týkající se rozpočtu pro CEVAPO.  
Dr. Popela, který se nezúčastnil jednání EK dne 24. 2. 2004 z důvodu služebního pobytu mimo 
republiku,  požádal Dr. Hanáčka o komentář ke stanovisku komise k rozpočtu CEVAPO.  

 2



Dr. Hanáček sdělil, že EK měla při projednávání návrhu rozpočtu pro CEVAPO složitou situaci. 
Předložené tabulky zpracované CEVAPO nebyly zcela konzistentní a jednoznačné, proto se komise 
přiklonila ke stanovisku Programové rady CEVAPO a doporučila schválit návrh dotace pro CEVAPO  
pouze ve výši odpovídající čtyřem ze šesti činností, které schválila Programová rada CEVAPO ve 
svém „Stanovisku“ (evropské projekty, interní vzdělávání, poradna a U3V), tzn. v celkové výši cca 
1 100 tis. Kč. Dotace pro dvě zbývající činnosti (výuka na fakultách, vedení), neschválené 
Programovou radou CEVAPO, doporučuje EK projednat na některém z příštích zasedání AS po 
doložení upřesňujících materiálů.   
Následovala diskuse členů AS VUT, ve které rektor Vrbka sdělil, že z hlediska strategického rozvoje 
VUT je působení CEVAPO velmi důležité. Doc. Münsterová konstatovala, že Programová rada 
CEVAPO by měla zcela vyjasnit strukturu činnosti CEVAPO a jeho hlavní poslání, rovněž by měla 
přispět ke zprůhlednění financování CEVAPO, kde nejsou vyjasněny i jiné finanční zdroje CEVAPO. 
Problémy CEVAPO a nedůvěra AS VUT k němu vyplývají z velké části z minulosti, zejména z doby 
působení bývalého ředitele Doc. Lojdy. Doc. Münsterová doporučila užší spolupráci rektora 
a předsedy AS VUT, aby nedocházelo k nesouladu ve smýšlení a došlo ke sjednocení stanovisek 
vedení a Programové rady CEVAPO.   
Po diskusi se členové AS VUT přiklonili k návrhu EK AS VUT na schválení finanční částky pro 
CEVAPO ve výši 1 100 tis. Kč a uvolnění zbývající části požadované dotace podmínili doložením 
upřesňujících materiálů. Zbývající část dotace pro CEVAPO bude projednána na květnovém zasedání 
senátu. AS VUT dále hlasoval o následujícím návrhu na usnesení.  
Návrh na usnesení: 
Akademický senát VUT schvaluje Rozpočet VUT v Brně na rok 2004 – verzi III. s podmínkou, že pro 
CEVAPO bude uvolněna pouze částka 1 100 tis. Kč. O zbývající částce rozhodne AS VUT na svém 
květnovém zasedání.  
Hlasování: 
Pro – 18 hlasů 
Zdržel se hlasování – 0 hlasů 
Proti – 0 hlasů 
UAS 1 
Akademický senát VUT schvaluje Rozpočet VUT v Brně na rok 2004 – verzi III. s podmínkou, že pro 
CEVAPO bude uvolněna pouze částka 1 100 tis. Kč. O zbývající částce rozhodne AS VUT na svém 
květnovém zasedání.  

Rektor Vrbka a kvestor Pěnčík poděkovali AS VUT za schválení Rozpočtu VUT na rok 2004. 
V souvislosti s návrhem předsedy AS VUT Doc. Zbořila na přehlednější zpracování tabulek rozpočtu, 
který doporučila také EK AS VUT, navrhl kvestor Pěnčík uskutečnit diskusi o představě senátu 
o struktuře rozpočtu VUT na rok 2005. Dále kvestor informoval o strategii vedení VUT v rámci 
rozpočtu na rok 2005 financovat všechny nově přijaté studenty, včetně nadpočetných studentů 
(nefinancovaných z úrovně MŠMT).  
Doc. Zbořil hovořil o zpracované Mzdové analýze za rok 2003 a upozornil, že v ní chybí údaje 
o dalších součástech VUT. Další diskuse členů senátu se týkala přetížení akademických pracovníků, 
jejichž vysoké pracovní úvazky jim často brání zahájit habilitační nebo profesorská řízení.  
Dr. Popela upozornil na skutečnost, že v souvislosti s přípravou celoškolské výuky jazyků je třeba co 
nejdříve zpracovat celkovou koncepci a v její návaznosti dořešit  financování.  
 
AD 5) INFORMACE ZÁSTUPCŮ VUT V RADĚ VYSOKÝCH ŠKOL  
Doc. Münsterová úvodem seznámila s programem Sněmu RVŠ, který se konal dne 19. 2. 2004: 
Zahájení (uvítání hostů); Zpráva o činnosti předsednictva RVŠ (11/2003 až 2/2004); Vystoupení hostů 
(náměstek Kolář, ministryně Buzková, senátor Zlatuška); Rozpočet vysokých škol v roce 2004; Návrh 
změn v podpoře ubytování a stravování studentů; Novela zákona č. 111/1998 Sb. o vysokých školách; 
Transformace vysokých škol a jejich financování; Činnost Studentské komory RVŠ; Různé.  
Doc. Münsterová podrobněji informovala o materiálu „Transformace vysokých škol a jejich 
financování“, který zpracoval předseda RVŠ Doc. Ježek, dále informovala o návrhu změn v podpoře 
ubytování a stravování studentů, o způsobu zpracování došlých podnětů vysokých škol k novele 
zákona o VŠ a zmínila se také o „Týdnu neklidu“, který organizuje Univerzita Palackého v Olomouci 
ve dnech 29. 3. – 2. 4. 2004.  
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Zápisy z jednání Sněmu RVŠ jsou uvedeny na adrese: http://www.radavs.cz/dalsi.php?c=44. Veškeré 
projednávané materiály jsou rovněž vystaveny na WWW stránkách (pozn.:v zápise jsou uvedeny 
v návaznosti na jednání jednotlivé odkazy).  

Doc. Zbořil, který je členem Pracovní komise RVŠ – předsedové akademických senátů, informoval 
o zasedání komise, která se konala před jednáním sněmu a byla výlučně zaměřena na „Týden 
neklidu“. Předseda AS MU Prof. Vomela předběžně přislíbil zorganizovat setkání předsedů 
akademických senátů a rektorů brněnských vysokých škol s poslanci na MU v Brně. 
K této záležitosti následovala krátká diskuse členů AS VUT, ve které senátoři souhlasili s usnesením 
Sněmu RVŠ využít všechny možnosti k informování poslanců, médií a veřejnosti o problematice 
vysokých škol a jejich financování. V závěru diskuse členové AS VUT navrhli, aby v případě, že se 
neuskuteční setkání na MU, bylo zorganizováno v září společné setkání akademické obce vysokých 
škol v Brně s poslanci prostřednictvím Brněnského centra evropských studií.  

Na závěr členové AS VUT diskutovali o účasti členů RVŠ (zástupců fakult) na jednáních AS VUT, na 
kterých by měli informovat o činnosti v pracovních komisích RVŠ – zejména jakým způsobem a koho 
by měli členové RVŠ informovat o konkrétních projednávaných materiálech, ke kterým je vyžadováno 
jejich stanovisko. Po diskusi bylo navrženo, aby členové RVŠ byli zváni vždy po dvou – na příští 
zasedání AS VUT bude pozván Ing. Šunka a Doc. Rábová.  
 
AD 6) LEGISLATIVNÍ ZÁLEŽITOSTI 
Doc. Zbořil úvodem poděkoval všem účastníkům výjezdního zasedání legislativní komise AS VUT, 
které se konalo ve dnech 4. 3. – 6. 3. 2004 v Hevlíně, za jejich náročnou práci (jednání  se zúčastnili 
kromě členů LK také Doc. Zbořil a Dr. Hanáček).  
Doc. Lhotáková poděkovala tajemnici Cardové za organizaci výjezdního zasedání a dále informovala 
o průběhu jednání komise. Legislativní komise podrobně projednala dva základní vnitřní předpisy 
VUT – Statut VUT a Volební a jednací řád AS VUT včetně jejich příloh – přitom zvážila všechny 
předložené připomínky. Po ukončení úprav LK AS VUT navrhla následující postup: 

1. Předseda  AS VUT Doc. Zbořil: 
a) seznámí vedení VUT s průběhem zasedání legislativní komise,  
b) předloží pracovní verzi navržených změn ve Statutu VUT a Volebním a jednacím řádu AS VUT  

k posouzení  organizačnímu a právnímu odboru rektorátu VUT (termín vyjádření – do 14ti dnů), 
c) požádá prorektora Švece, aby provedl aktualizaci Přílohy č. 2 a 3 Statutu VUT a doplnil 

vysvětlivky všech použitých zkratek, 
d) požádá kancléřku Vanýskovou, aby aktualizovala Přílohu č. 1 Statutu VUT se zapracováním 

připomínek a požadavků legislativní komise AS VUT.   

2. Na základě jednání a počtu i závažnosti navrhovaných změn doporučuje LK AS VUT nepožadovat 
novelizaci výše zmíněných vnitřních předpisů, ale schválení a registraci nových verzí Statutu VUT 
a Volebního a jednacího řádu AS VUT. Po splnění požadavků z bodu 1. zpracuje legislativní komise 
konečné znění návrhu Statutu VUT a Volebního a jednacího řádu AS VUT, které předloží 
Akademickému senátu VUT na jeho zasedání v dubnu tak, aby nové znění mohlo být schváleno na 
zasedání AS VUT v květnu.  

¾ Návrh na změnu Studijního a zkušebního řádu VUT 
Doc. Lhotáková požádala AS VUT o přeložení projednání předloženého návrhu změn Studijního 
a zkušebního řádu VUT na příští zasedání, protože jej legislativní komise z časových důvodů 
neprojednala. Příští zasedání LK AS VUT se bude konat v pondělí 22. 3. 2004 v 9:00 hod. v zasedací 
místnosti rektora VUT v Brně, Antonínská 1.  

¾ Návrh na změnu Statutu FIT 
Členové AS VUT obdrželi dne 27. 2. 2004 E-mailem návrh na změnu Statutu FIT, schválený AS FIT 
dne 24. 2. 2004. Navrhované změny se týkají Přílohy č. 1 ke Statutu FIT, Symboly FIT (část A, 
odstavec č. 3). Doc. Zbořil podal návrh na schválení předloženého návrhu již na dnešním zasedání 
vzhledem k tomu, že se jedná pouze o formální úpravy týkající se upřesnění popisu taláru pedela FIT. 
Členové AS VUT s jeho návrhem souhlasili, a proto bylo ihned přistoupeno k hlasování o schválení.  
Návrh na usnesení: 
Akademický senát VUT schvaluje návrh na změnu Statutu FIT, Symboly FIT (část A, odstavec č. 3)  
schválený AS FIT dne 24. 2. 2004,  týkající se upřesnění popisu talárů FIT.  
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Hlasování: 
Pro – 17 hlasů 
Proti – 0 hlasů 
Zdržel se hlasování – 0 hlasů 
UAS 2 
Akademický senát VUT schvaluje návrh na změnu Statutu FIT, Symboly FIT (část A, odstavec č. 3)  
schválený AS FIT dne 24. 2. 2004,  týkající se upřesnění popisu talárů FIT.  
 
AD 7) RŮZNÉ 
� Po odstoupení Lenky Burgerové ze SK AS VUT se omluvil první v pořadí zvolený náhradník 

z důvodu přerušení studia na FA, druhého náhradníka se prozatím nepodařilo kontaktovat. Doc. 
Lhotáková sdělila, že tato záležitost byla projednána na AS FA s tím, že pokud nebude druhý 
náhradník reagovat na výzvu, požádá AS FA o vyhlášení doplňovacích voleb do SK AS VUT.  

� Zástupcům v Programové radě CEVAPO Doc. Zbořilovi a Doc. Münsterové končí mandát 
koncem března, Doc. Zbořil proto požádal AS VUT o jmenování nových zástupců. Členové AS 
VUT po diskusi doporučili prodloužení obou mandátů, vzhledem k tomu, že prozatím nebyla zcela 
vyřešena koncepce činnosti a finančních záležitostí CEVAPO a je proto důležité zachování 
kontinuity. O návrhu bylo hlasováno: Pro – 15 hlasů, zdržel se hlasování – 2 hlasy, proti – 0 hlasů.  
UAS 3 
Akademický senát VUT prodlužuje mandát v Programové radě CEVAPO Doc. Zbořilovi a Doc. 
Münsterové do konce října 2004.  

Ing. Švec požádal jménem SK AS VUT o možnost  zastoupení studentů v Programové radě 
CEVAPO.  O tomto návrhu bylo rovněž hlasováno: Pro – 17 hlasů, zdržel se hlasování – 0 hlasů, 
proti – 0 hlasů.  
UAS 4 
Akademický senát VUT souhlasí se zastoupením studentů ze SK AS VUT v Programové radě 
CEVAPO. Zástupce určí SK AS VUT a jeho jméno bude sděleno na příštím zasedání AS VUT.  

� Pedagogická komise AS VUT zahájila svoji činnost, zápis z jejího prvního zasedání ze dne 10. 2. 
2004 byl rozeslán všem členům senátu E-mailem dne  23. 2. 2004.  

� Rektor Vrbka a předseda SK AS VUT Ing. Švec pozvali členy AS VUT na 8. Reprezentační ples 
VUT v Brně, který se bude konat v pátek 12. 3. 2004 od 19:30 hodin v prostorách Centra VUT 
v Brně. Lístky na ples jsou v případě zájmu k dispozici v Kanceláři AS VUT.  

 
 

Příští zasedání AS VUT se bude konat v úterý dne 6. dubna  2004 v 9:00 hodin 
v zasedací místnosti rektora VUT v Brně, Antonínská 1. 

 
 
 
 
 
 
          Ing.  Jaroslav Švec, v. r.                                                     Doc. Ing. František Zbořil, CSc., v. r.  
předseda Studentské komory AS VUT                                                   předseda AS VUT v Brně 
 
 
 
Zapsala: Jarmila Cardová 
 
 
 
PŘÍLOHY: 
1. Usnesení 73. zasedání Pléna České konference rektorů 
2. Socrates/Erasmus – porovnání aktivit v jednotlivých akademických letech 
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